
550 CRÒNiCa

Estudis Romànics [Institut d’Estudis Catalans], vol. 45 (2023), p. 541-588

La XVI Trobada va acabar amb la visita guiada pels carrers del nucli antic de la ciutat: «La 
memòria secreta de la Girona pecadora», a càrrec del periodista i escriptor Gerard Bagué.

Esperarem amb deler la XVII Trobada del GEE, prevista per al 4 i 5 de novembre de 2022, a 
Menorca, i que girarà al voltant de l’Obra del Cançoner Popular, que l’any que ve celebrarà els 100 
anys del seu inici.

Sílvia Veà Vila 
Universitat Rovira i Virgili - GEE

Homenatge de la Societat d’Onomàstica al professor Emili Casanova en el seu 65è ani-
versari (Universitat de Barcelona, 1 d’octubre de 2021). — Hi ha persones que es fan estimar 
de tothom. I el professor Emili Casanova, catedràtic de la Universitat de València (UV) i membre 
estat de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL), n’és un cas ben clar. Els seus companys de 
la Societat d’Onomàstica (SdO), que actualment presideix, li van retre un homenatge, sentit i sin-
cer, aprofitant l’avinentesa del seu 65è aniversari. L’acte va tenir lloc la tarda del divendres 1 
d’octubre de 2021, a l’aula Joan Maragall de l’edifici històric de la Universitat de Barcelona (UB). 
Gràcies a la complicitat de companys i amics, i també de la seva esposa, Conxeta Cerdà, i dels seus 
fills, Marc i Aitana, Casanova hi va comparèixer pensant-se que l’esperava una més de les reuni-
ons de la junta de la societat científica esmentada. Tot just la seva imatge va aparèixer al llindar de 
la porta de l’antiga aula 111, però, l’homenatjat es va veure sorprès per un càlid i llarg aplaudiment 
que tots els assistents li vam oferir posats dempeus i que ell va rebre visiblement emocionat.

La taula presidencial estava formada per Enric Ribes, membre de l’Institut d’Estudis Catalans 
(IEC) i director de l’Oficina d’Onomàstica d’aquesta institució; Joan Rafael Ramos, vicepresident 
de l’AVL i catedràtic de la UV, i Mar Batlle, tècnica de l’Oficina d’Onomàstica de l’IEC i profes-
sora a la UB. Per raons de força major hi faltava, ben a desgrat seu, la persona de qui havia partit la 
iniciativa de l’homenatge: el catedràtic de la UB i membre de l’IEC José Enrique Gargallo, el qual 
va haver d’intervenir per mitjans telemàtics. El primer a prendre la paraula va ser Ribes, que va 
explicar com la junta directiva de la SdO havia acollit amb entusiasme la proposta d’homenatge 
«al professor, al mestre, al promotor onomàstic, a l’activista cívic, a l’amic Emili Casanova», i 
també va donar les gràcies a la UB per haver cedit l’espai on ens havíem aplegat.

Tot seguit, es va produir la intervenció per videoconferència del professor Gargallo, que va 
rememorar com havia fet la coneixença de Casanova, el llunyà juliol de 1983, i va resseguir com 
s’havia anat forjant l’amistat que ara els uneix, a través d’un reguitzell de trobades que tenien com 
a teló de fons l’estudi dels parlars castellans —anomenats també parlars xurros— del País Valen-
cià. Gargallo va voler deixar constància de la gratitud cap a tots els qui havien fet possible que la 
seva idea d’homenatjar Casanova fructifiqués: Mar Batlle, coeditora del volum mirades sobre 
Emili Casanova en el seu 65è aniversari (Barcelona: Societat d’Onomàstica, 2021); els setze  
autors que hi van contribuir aportant-hi la seva visió sobre l’homenatjat; Òscar Bagur, que va en-
carregar-se de la maquetació de l’obra; la SdO, que en va assumir les despeses, i M. Reina Bastar-
das, que va contribuir a organitzar l’acte de presentació del llibre.

A continuació va prendre la paraula Batlle, com a curadora, juntament amb Gargallo, del vo-
lum d’homenatge i va destacar que la lectura de les catorze semblances que s’hi apleguen, enco-
manades a amics i coŀlaboradors estrets de Casanova, revela que «hi ha caracteritzacions que es 
van repetint al llarg de les mirades, com ara la humilitat, la bonhomia, la generositat, la fidelitat, 
l’avidesa de saber». Batlle va desgranar el rosari de contribucions que integren el llibre. Després 
de la presentació dels editors, el volum s’obre amb una «Carta a Emili Casanova» escrita per Jo-
seph Gulsoy, la qual va seguida pels perfils de l’homenatjat que tracen Maite Mollà, Aigües Vives 
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Pérez, Jesús Bernat Agut, Vicenç Maria Rosselló, Enric Ribes, Joan Anton Rabella, Joan Tort, 
Philip D. Rasico, M. Reina Bastardas —conjuntament amb Ana M. Cano i Jean Germain—, Joa-
quim Martí, Vicent Garcia Perales i Imma Descals. Clou l’obra un escrit de Joan Veny, que finalit-
za amb les paraules següents: «Des de la nau dels teus seixanta-cinc anys pots mirar amb orgull 
l’estela d’una obra ben feta on es donen la mà talent i bondat. Per molts anys!».

Arribat el torn del representant de l’AVL, Ramos va destacar que Casanova, membre d’aques-
ta institució des del novembre de 2003 fins al juny de 2021, hi ha tingut una participació molt acti-
va, d’acord amb la laboriositat i l’empenta que el caracteritzen, i va fer esment de la tasca duta a 
terme per l’homenatjat en el si de la Secció de Publicacions i Comunicació, de la Secció de Docu-
mentació i Literatura, de la Secció de Lexicografia i Gramàtica i, d’una manera especialment in-
tensa, de la Secció d’Onomàstica, que va presidir des de 2007 i fins a la seva sortida de l’AVL. 
Ramos va detallar la feina feta per Casanova, amb la coŀlaboració de les tècniques Maite Mollà i 
Aigües Vives Pérez, a través de la quantificació dels resultats en termes d’informes, publicacions  
i jornades, i va destacar que «Tot el treball que fa Casanova busca el rigor i la confrontació meticu-
losa de dades i perseguix alhora trobar sempre la solució més adequada des d’un punt de vista his-
tòric, filològic, social i sociolingüístic. Esta tasca la fa amb passió i amb un compromís ferm i una 
gran estima per la llengua i per la cultura dels valencians».

En aquest punt es va produir un dels moments més entranyables de l’acte: la projecció d’un 
vídeo biogràfic sobre Casanova elaborat pel deixeble, company i gran amic seu Vicent Garcia 
Perales. Reblert d’imatges de l’Emili en tota mena d’entorns —acadèmics, familiars, amicals, es-
portius—, el vídeo es clou amb unes paraules afectuoses que li adreça el filòleg Joseph Gulsoy, de 
96 anys, enregistrades a Aurora (Canadà) el setembre de 2021.

Acabada la projecció, i encara amb un nus a la gola, Casanova va tenir paraules d’agraïment 
per a tothom: els organitzadors de l’acte, els autors del llibre i els assistents, tant els que érem a la 
sala com els que van seguir la retransmissió de l’homenatge per internet —aquests darrers s’eleva-
ven fins a la seixantena. «Ni en els meus millors somnis podia imaginar-me un acte així», va reco-
nèixer el filòleg d’Agullent, el qual va voler compartir amb els seus coŀlaboradors els mèrits de  
la feina feta, perquè «el que sí que he tingut sempre clar és que primer és la persona», «primer és la 
gent del costat que les teues obres: és més important incitar que no fer».

L’acte va finalitzar amb l’obsequi d’un exemplar del llibre a cadascun dels amics que ens ha-
víem aplegat en l’homenatge a Casanova, amb qui vam poder compartir una copa de cava oferta 
per la Secció de Filologia Romànica del Departament de Filologia Clàssica, Romànica i Semítica 
de la UB, circumstància que ens va permetre de brindar per tots els aprenentatges i els bons records 
que ja hem rebut de l’Emili, i pels que esperem poder rebre’n durant molts anys més.

Mar massanell i messalles
Universitat Autònoma de Barcelona

Institut d’Estudis Catalans

Jornada sobre la Qualitat Lingüística (Barcelona, 8 d’octubre de 2021). — El dia 8 d’oc-
tubre de 2021 la Secció Filològica de l’Institut d’Estudis Catalans va organitzar, en el marc del 
projecte de l’Observatori de la Qualitat Lingüística, una jornada sobre la qualitat lingüística, amb 
la voluntat d’iniciar un debat sobre què s’entén per qualitat en el terreny de la llengua i quins són 
els indicadors que poden ajudar a mesurar aquesta qualitat. La Jornada, que es va celebrar de ma-
nera presencial (tot i que també es va poder seguir virtualment), va despertar molt d’interès, amb 
un elevat nombre d’inscrits, i va servir també per a presentar públicament el projecte de l’Observa-
tori de la Qualitat Lingüística, que dirigeix Oriol Camps.
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